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سازمان امور مالیاتی اعلام کرد
آغاز تفکیک حساب های تجاری

 و شخصی از خردادماه
رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی ضمن 
اعلام آغاز تفکیک حســاب های تجاری و شــخصی از 
خردادماه ســال جاری، جزییات این اقدام را نیز تشریح 
کرد. محمد برزگری در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: 
روند اجرایی تفکیک حســاب های تجاری و شخصی از 
ابتدای خردادماه امســال آغاز خواهد شــد. در پی این 
اقدام، صاحبان حساب های تجاری باید به سازمان امور 
مالیاتی تجاری بودن حساب خود را اعلام کنند. در این 
زمینه، تمام حساب های بانکی در کشور شخصی فرض 
می شود و فقط دارندگان حساب های تجاری و مرتبط به 
کسب وکار باید به سازمان امور مالیاتی اعلام کنند که این 
حساب مرتبط به کسب وکار و فعالیت تجاری یا اقتصادی 
آن هاســت. وی افزود: این اقدام در راستای فراهم سازی 
مقدمــات اجرای کامل قانون پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مؤدیان انجام می شــود زیرا یکی از الزامات این 
قانون اعلام ماهیت حساب های تجاری به سازمان امور 
مالیاتی به منظور شــفافیت و نظارت مالی است. رئیس 
مرکز تنظیم مقررات ســازمان امــور مالیاتی ادامه داد: 
فرآیندهــای لازم برای تفکیک حســاب های تجاری و 
شخصی انجام شده و فقط بخشی از الزامات و فرآیندهای 
فنی و زیرساختی برای شروع این اقدام باقی مانده است 

که امیدوارم تا ابتدای خردادماه فراهم شود.
 اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی تا پایان 

امسال
برزگری با تأکید بر اینکه تلاش سازمان امور مالیاتی بر 
این اســت که این روند با سهولت و غیرحضوری انجام 
شود تا موجب ابهاماتی برای مردم نشود، گفت: تا پایان 
امسال قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان اجرا 
خواهد شد. طبق این گزارش، با تصویب قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان در سال ۱۳۹۸،  سازمان 
امور مالیاتی از شهریور آن سال معادل ۱۵گروه از فعالان 
اقتصادی که حدود ۵۰شغل می شوند را دسته بندی کرد 
تا برای شفاف  شدن درآمد، جلوگیری از فرار مالیاتی و 
کمک به فرآیند حسابرسی مالیاتی مکلف به ثبت نام در 

سامانه مؤدیان و استفاده از کارت خوان باشند.
این اقدام در راستای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مؤدیان صورت گرفت که طبق آن تمام افراد 
مشمول باید به ترتیبی که سازمان مقرر می کند، نسبت 
به ثبت نام در سامانه مؤدیان اقدام کنند و خرده فروشی ها 
و واحدهای صنفی که به صورت مستقیم با مصرف کننده 
نهایی ارتباط دارند، علاوه بر عضویت در سامانه مؤدیان، 
موظف به استفاده از پایانه فروشگاهی )کارت خوان( نیز 
هستند اما اســتفاده از پایانه فروشگاهی برای مؤدیانی 
که به صورت مســتقیم با مصرف کننــده نهایی ارتباط 
ندارند، الزامی نیســت و مؤدیان مزبور موظف اند کلیه 
صورت حساب های خود را به ترتیبی که سازمان تعیین 

می کند، از طریق سامانه مؤدیان صادر کنند.

پرندی ها تا دهه فجر 
سوار مترو می شوند؟

 ساکنان شــهر جدید پرند ممکن است پس از سال ها 
انتظار تا آخر امسال صاحب مترو شوند. در این خصوص 
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید گفته که اخیراً 
جلسه ای با مجموعه پیمانکاران برگزار شد و استفاده از 
این خط تا دهه فجر ســال جــاری در برنامه قرار دارد. 
به گزارش ایسنا، مترو پرند سال هاست معطل اعتبارات 
است و مذاکرات بین شرکت عمران و شهرداری تهران بر 
سر تأمین مالی پروژه هنوز به نتیجه ی مشخصی نرسیده 
اســت؛ امــا جدیدترین صحبتی کــه در این خصوص 
مطرح شــده این اســت که با همکاری و هماهنگی با 
استانداری تهران و معاونت عمرانی استانداری ظرفیت 
موردنیاز برای تکمیل متروی پرند تأمین شــده است. 
علیرضا جعفری، مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای 
جدید اظهار امیدواری کــرده تا با پیگیری هایی که در 
خصوص تکمیل متــروی پرند انجام می شــود هرچه 
ســریع تر با اســتفاده از ظرفیت هــا و امکاناتی که در 
خود شــهر وجود دارد و با جذب سرمایه گذاری بخش 
خصوصی تأمین منابع موردنیاز برای تکمیل پروژه های 
باقی مانده و پروژه های مترو و سایر پروژه های زیربنایی 
همچون تصفیــه خانه ها، مراکز درمانی، بهداشــتی و 
مذهبی در ســال جاری سرعت یابد. به گفته جعفری، 
منابــع مالی تکمیل پروژه متــروی پرند در همکاری و 
حمایت استانداری تأمین می شود. همچنین در خصوص 
موضوعات فنی و اجرایی پروژه متروی پرند جلســه ای 
در هفته گذشــته با مجموعه پیمانکاران برگزار شد که 
با توجه به برنامه ریزی های انجام شــده در برنامه است 
تا در دهه فجر ســال جاری، مردم از این خط استفاده 
کنند. اسفندماه سال گذشته، مدیرعامل شرکت متروی 
تهران از برطرف شــدن موانع تامین مالی خط متروی 
تهران – پرند خبر داده بود. بنا به گفته مسعود درستی، 
خط متروی تهران به سمت شهر جدید پرند در امتداد 
خط یک طراحی شده که این مسیر بیش از ۵۰کیلومتر 
است و ایستگاه هایی همچون شهر آفتاب و فرودگاه امام 
خمینی )ره( در این خط به بهره برداری رســیده است؛ 
بنابراین در حال حاضر این خط تا فرودگاه امام خمینی 
)ره( را پوشش می دهد؛ اما بخش حدفاصل فرودگاه امام 
خمینی )ره( تا شهر پرند به طول حدود ۲۰کیلومتر هنوز 
وارد مدار بهره برداری نشده است؛ در واقع با بهره برداری 
از این ۲۰کیلومتر، کل مسیر ۵۰کیلومتری خط متروی 
تهران - پرند کارآیی واقعی خــود را پیدا می کند. وی 
با بیان اینکه توافقات خوبی فی مابین استانداری تهران، 
شهرداری تهران، وزارت راه و شهرسازی و شرکت عمران 
شهرهای جدید صورت گرفته تا گره پروژه متروی تهران 
- پرند باز شــود، افزود: این نوید را به شهروندان ساکن 
شهر جدید پرند و تهران می دهیم که در صورت تحقق 
وعده های مسئولان امر و تزریق منابع مالی از ماه جاری 
تا پایان سال ۱۴۰۱ خط مترو به شهر پرند خواهد رسید.

خبر

رئیس سازمان بازرس خبر داد؛
محکومیت 220شخص حقیقی 

در پرونده بورس
رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور گفت: بسیاری 
از پرونده هــای تشکیل شــده در دادگاه های مبارزه 
بــا جرائم اقتصادی، مربوط به افرادی اســت که ارز 
۴۲۰۰تومانی دریافت کرده و با مدرک ســازی، کالا 

وارد نکرده اند یا این ارز را در بازار آزاد فروخته اند.
 رئیس سازمان بازرســی کل کشور گفت: بسیاری 
از پرونده هــای تشکیل شــده در دادگاه های مبارزه 
بــا جرایم اقتصادی، مربوط به افرادی اســت که ارز 
۴۲۰۰تومانی دریافت کرده و با مدرک ســازی، کالا 

وارد نکرده اند یا این ارز را در بازار آزاد فروخته اند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشــور گفت: بسیاری 
از پرونده هــای تشکیل شــده در دادگاه های مبارزه 
بــا جرائم اقتصادی، مربوط به افرادی اســت که ارز 
۴۲۰۰تومانی دریافت کرده و با مدرک ســازی، کالا 

وارد نکرده اند یا این ارز را در بازار آزاد فروخته اند.
به گزارش سازمان بازرسی کل کشور، رئیس سازمان 
بازرسی کل کشــور در یک برنامه تلویزیونی درباره 
اقدامات نظارتی ســازمان بازرســی در اجرای طرح 
مردمی سازی و اصلاح یارانه ها و کمک به دولت در 
این زمینه، افزود: یارانه های پنهان، اقتصاد ما را بیمار 
کرده و اقتصاددانان بر این باور هســتند که باید به 
آن پایان داده شــود زیرا باعث شده بسیاری از افراد 
ســودجو از ارزهای یارانه ای ۴۲۰۰تومانی استفاده 
کرده و ســودهای کلانی به جیــب بزنند. وی ادامه 
داد: عــلاوه بر این، انتظار می رفت کالاهایی که وارد 
بازار می شــد با قیمت یارانه ای به دست مردم برسد 
ولی بخش زیادی از آن در بــازار آزاد با قیمت های 
دوچندان در اختیار مــردم قرار می گرفت و همین 
موضوع باعث شــد تا با قاچاق کالاهای یارانه ای به 
خارج از مرزها مواجه شــویم؛ بر این اســاس دولت 

تصمیم گرفت یارانه ها را هدفمند و عادلانه کند.
این مسئول عالی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: قبل از 
اجرای این طرح، سازمان بازرسی کل کشور بر اساس 
وظیفه نظارتی، جلسات متعددی با متولیان تنظیم 
بازار برگزار و هشــدارهای لازم ارائه شد. وی یادآور 
شد: بعد از اجرای طرح با توجه به تأکیدهای رئیس 
قوه قضاییه مبنی بر حمایت از سیاســت های دولت 
در ایــن زمینه، هــم در مرکز و هم در اســتان ها، 
جلساتی با متولیان تشکیل و اکیپ های مشترکی با 
دستگاه هایی که بر تنظیم بازار نظارت دارند، برپا شد. 
وی همچنین بــه ارائه آماری در این رابطه پرداخت 
و گفت: ۸۴۶مورد بازرسی و بازدید صورت گرفته و 
حدود ۱۶۷تیم مشترک تشکیل شد. رئیس سازمان 
بازرسی کل کشــور با بیان اینکه همچنان در کنار 
دولت هستیم و اجرای این طرح را ضروری می دانیم، 
اظهار داشت: ســازمان بازرسی کل کشور بر اساس 
وظیفه نظارتی، بر عملکرد دستگاه هایی که مسئولیت 
تنظیم بازار را بر عهده دارند نظارت می کند. وی در 
پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا سازمان بازرسی 
کل کشــور نظارت پســینی دارد گفت: ســازمان 
بازرسی تنها دستگاه نظارتی در کشور است که هم 
جایگاه قانون اساســی و هم وظیفه نظارت بر همه 
دستگاه های اجرایی، نظامی، انتظامی، قضایی در بعد 
اداری و مالی، شرکت های دولتی و همه دستگاه های 
تحت نظارت دولت را بر عهده دارد. رئیس ســازمان 
بازرسی کل کشور افزود: برای پیشگیری از جرائمی 
مانند اختلاس، ارتشا و امثالهم باید همه دستگاه های 
اجرایی پای کار آیند و قطعاً اگر دستگاه های اجرایی 
به خوبی عمل کنند و گلوگاه های فساد مسدود شود، 
فســاد نخواهیم داشــت. وی با بیان اینکه نظارت 
الکترونیکی در دستور کار سازمان بازرسی کل کشور 
اســت، ادامه داد: همه تلاش ما بر این اســت که بر 
گلوگاه های فســاد متمرکزشده و راه هایی که زمینه 
فساد را فراهم می کند، مســدود کنیم. وی به ارائه 
آماری در این زمینه پرداخت و تصریح کرد: در سال 
۱۴۰۰، چهار هزار و ۴۴۰مورد گزارش هشــداری از 
سوی سازمان بازرسی کل کشــور به وزرا و روسای 
ســازمان ها ارائه شــده و برای اجرای پیشنهاد های، 
زمان تعیین شــده است. رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور با اشــاره به تشکیل ۷۹۰پرونده کیفری و دو 
هزار و ۶۰۰مورد پرونــده تخلفاتی و انتظامی برای 
کارکنــان و مســئولان ادارات در همین بازه زمانی، 
گفت: همکاران ما در سازمان بازرسی به صورت شبانه 
روزی در حال تلاش هســتند و اگر دســتگاه های 
مربوطــه در موعد مقرر به این پیشــنهاد های عمل 
نکنند و اقدام خلاف قانون رخ دهد، ضمانت اجرا را 

مطابق قانون موردتوجه قرار می دهیم.
 رئیس ســازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه در 
ســال گذشــته از دو بعُد وارد موضوع خودروسازی 
شــدیم، در رابطه بــا دپوی خودروهــای ناقص در 
پارکینگ های ایران خودرو و  سایپا گفت: بر اساس 
پیگیری های ســازمان بازرســی مشــخص شد که 
بیش از ۱۷۰هزار خــودرو در پارکینگ های این دو 
خودروساز، دپو شده که حدود ۹۶هزار خودرو مربوط 
به ایران خودرو و مابقی مربوط به ســایپا بود. وی با 
اشــاره به ورود ســازمان بازرســی به این موضوع، 
تأکید کرد که با اقدامات انجام شــده از سوی دولت 
و قوه قضاییه تعداد خودروهای ناقص دو خودروساز، 

هرکدام به ۲۸هزار مورد کاهش یافته است. 
از سوی  استانداردسازی خودروها   پیگیری 

سازمان بازرسی
وی در بیــان بعــد دیگر موضوع، استانداردســازی 
خودروها و ورود ســازمان بازرسی به این موضوع را 
مورد اشــاره قرار داد و افزود: مسئله استانداردسازی 
خودرو با سلامت مردم ارتباط دارد و اینکه در ظرف 
دو یا سه هفته چندصدنفر در حوادث رانندگی کشته 

شوند، هشداری به همه مسئولان است.

خبر

همدلی|  بعد از انتقادهای بسیاری که در چند 
ماه اخیر نسبت به خودروسازهای داخلی کشور 
مطرح شده، به نظر می رسد همچنان در روی 
همان پاشــنه قبلی می چرخد و رانت و مافیا 
تبدیل به مسئله ای جدی در این صنعت شده 
است. بعد از انحصار در این صنعت، آمارهای 
رسمی حکایت از فامیل بازی عجیبی در این 
حوزه دارد. آن طور که نایب رئیس کمیسیون 
حقوقی مجلس به تازگی خبر داده: »مدیران 
گذشته و بازنشسته ها باید میز های مدیریتی را 
رها کرده و جوانان انقلابی و مؤمن مدیریت را 
به دست بگیرند، زیرا که تحقیق و تفحص در 
مجلس از خودروسازان رأی آورده است و قطعاً 
پیگیری خواهد شد.« حسن نوروزی  با تأکید 
بر حساب کشــی مجلس با تحقیق و تفحص 
از شــرکت ها خودروســازی گفت: »مدیران 
شرکت های خودروســازی بیش از ۲۰۰نیرو 
و مشــاور از نزدیکان و اقوام خود اســتخدام 
کرده اند که این رویه باید اصلاح شــود.« این 
یعنی صنعتی که همیشه تحت حمایت های 
دولتی بوده و ســال ها به بهانه تولید، درهای 
کشور را به روی واردات خودرو بسته، نه فقط با 
انحصار که با فامیل بازی ناکارآمدی خود را هر 
روز بیشتر به رخ می کشد. این در حالی است 
که نگاهی به کشــورهای همسایه که خیلی 
دیرتر از ایران به خودروســازی روی آوردند، 
حکایــت دیگــری دارد. راه دوری نمی رویم، 
همیــن ترکیه، در حالی خــودروی ملی این 
کشور چند سال پیش در صدر اتومبیل های 
برقی در ســطح جهان قــرار گرفت که این 
صنعت در داخل ایران بعد از حدود ۵۰ســال 
فعالیت، درگیر بازی های فامیلی و رانت است. 
یکــی از تفاوت های اصلی دولــت دوازدهم و 
سیزدهم از نگاه اذهان عمومی ایجاد حساسیت 
بیشتر در زمینه انتصاب های فامیلی است که 
به نظر می رسد این موضوع در صنعتی مانند 
خودرو که با جان انســان ها سروکار دارد باید 
زودتــر برطرف شــود. در صحبت همیشــه 
گفته شده بهترین طراح های خودروی جهانی 
در ایران وجود دارند، این در حالی اســت که 
در عمل، بدترین اتومبیل ها توســط ایرانی ها 
مورداســتفاده قرارگرفته و می گیرد. بی شک 
در یک طرف این ماجــرا همین انتصاب های 
فامیلی است که از نگاه ها پنهان مانده. با فرض 
اینکه فقط دو ســال مدیریت ایران خودرو و 
سایپا به افراد متخصص خارجی سپرده شود 
و مهندســین ایرانی نیز تحت نظارت همین 
افراد کار کنند، بی شک بعد از مدت کوتاهی، 
وضعیت خودروی ایران با اروپا برابری خواهد 
کرد. این در حالی اســت که سال هاست این 

صنعت از بحران مدیریتی رنج می برد؛ بحرانی 
که ریشــه در رانت و فامیل بازی های ناتمام 
دارد؛ فامیل بازی هایی که در پی ضررده بودن 
شــرکت های خودروســازی، همچنان ادامه 
دارد. چنــد روز پیش بــود که ادعای عجیب 
سایپا دراین باره خبرساز شد؛ »به ازای تولید 
هر خودرو ۷۰میلیون ضــرر می دهیم«. آمار 
تولید ســایپا در فروردین مــاه ۱۴۰۱ چنین 
نشان می دهد که این شرکت، بیش از ۱۵هزار 
 ،X۲۰۰ دســتگاه از انواع خودروهای خانواده
شــاهین و وانت ۱۵۱ را به تولید رسانده که 
با توجه به ایــن تعداد و ضرر ۷۰میلیونی هر 
خودرو می توان گفــت که ضرر هنگفتی هر 
سال روی دســت این شرکت می ماند که به 
نظر می رســد به دلیل همیــن انتصاب های 
فامیلی این شرکت همچنان به فعالیت خود 
ادامــه می دهد. در همین زمینه بســیاری از 
آگاهان اقتصادی به دولت توصیه می کنند تا 
در کنار از میان برداشتن بحث فامیلی در این 
صنعت، درهای کشــور را به روی خودروهای 
خارجــی باز کند. دیروز نوروزی با اشــاره به 
مصوبه مجلــس بر ارزانی خودرو در کشــور 
اظهار داشــت: »واردات خــودرو خارجی به 
کشور باید انجام شود، زیرا که این مهم باعث 
کاهش قیمت و رقابتی شدن کیفیت خودرو 
خواهد شد.« وی افزود: »خودروسازان داخلی 
باید بداننــد که خودرو های بی کیفیت آن ها 
باعث واردات خودرو های خارجی شده است.« 
نایب رئیس کمیسیون حقوقی مجلس در ادامه 
گفــت: »نظرات مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، شــورای نگهبان، مجلــس و دولت بر 
واردات خودرو اســت تا بخش کمبود خودرو 

در کشور تأمین شود.« 
نــوروزی با بیان اینکه خودروســازان داخلی 
بــا افزایش قیمت مشــکلات خودشــان را 

حل می کردند ابــراز داشــت: »وزیر صمت 
باید شــرکت های ســایپا و ایران خــودرو و 
دیگــر شــرکت های وابســته را بــه بخش 
خصوصــی واگــذار کنند تا مشــکلات حل 
شــود.« وی بــه بدهــی ۸۰هزارمیلیاردی 
سالانه خودروسازان در کشــور اشاره کرد و 
گفت: »ســهامداران اصلی و بخش خصوصی 
خودروســازان برنامه های مهمــی برای این 
شــرکت ها دارند و وعــده داده اند در صورت 
خصوصی ســازی هیچ بدهی نداشته باشند.« 
نایب رئیس کمیســیون حقوقی مجلس بیان 
کرد: »مدیران خودروساز ها بیش از ۲۰۰نیرو 
و مشاور از اقوام خود را در شرکت ها استخدام 
کرده انــد که بایــد این رویــه به کارگیری و 

انتصابات فامیلی اصلاح شود.« 
نوروزی با تأکید بر کاهش قیمت خودرو های 
داخلی خاطرنشــان کرد: »مدیران گذشته و 
بازنشسته ها باید میز های مدیریتی را رها کرده 
و جوانان انقلابی و مؤمن مدیریت را به دست 
بگیرند، زیرا که تحقیق و تفحص در مجلس از 
خودروسازان رأی آورده است و قطعاً پیگیری 

خواهد شد.«
کشور  خودروسازی  فعلی  ســاختار   

دست دلالان را باز گذاشته است
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلــس بــا بیــان اینکــه ســاختار فعلی 
خودروسازی دست دلالان را باز گذاشته است، 
گفت: »صنعت خودروســازی نیاز به تحول  و 

چکش کاری های عظیمی دارد.«
رحیم زارع عضو کمیســیون برنامه، بودجه 
و محاســبات مجلس در گفت وگــو با خانه 
ملــت،  گفــت: »متأســفانه خودروســازها 
علی رغم حمایت های گسترده تلاشــی برای 
استانداردســازی و بهبود کیفیت خودروهای 
خود تلاش نکرده و خواســته مردم را نادیده 

گرفته اند.  مردم چرا بایــد در بازار انحصاری 
خودروها، با قیمت هــای گزاف خودرو تولید 
داخل با وضعیت کیفیتی نامناســب  بخرند 
و جــان خود و خانواده هــای خود را به خطر 

بیندازند.«
 وی با اشاره به تلاش  مجلس  برای شکست 
انحصار خودروســازان داخلی با قانون مربوط 
به واردات خــودرو اظهار کرد: » ما معتقدیم 
صنعت خودروسازی از مواردی است که باعث 
ارتقای صنعت کشــور و بهبود کسب وکار و 
توسعه صادرات می شود، اما این مهم نیازمند 
اراده و اهتمام جدی متولیان و مسئولان حوزه 

صنعت است.«
زارع با بیــان اینکه متأســفانه کارخانه های 
خودروســاز توجهی به ارتقا کیفیت تولیدات 
خود ندارند و به همین دلیل نیز در بازارهای 
جهانی مورد استقبال قرار نمی گیرند، تصریح 
کرد: »در بازار داخلی اگر خودروهای خارجی 
با تنوع مناسب وجود داشته باشد فضا رقابتی 
برای محصــولات وجود خواهد داشــت. لذا 
این صنعت نیاز به تحول  و چکش کاری های 
عظیمی دارد که چکــش اول با خارج کردن 
بــازار از انحصــار و رقابتــی کــردن آن زده 

می شود.«
 این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه شکســت انحصــار خودروهای 
داخلــی بــا واردات خــودرو به نفــع آینده 
شــرکت های تولیدکننده و حال فعلی مردم 
است اضافه کرد: »سالانه شاهد مرگ ومیرهای 
گسترده ناشی از تصادفات جاده ای هستیم که 
یکی از علت های اساســی آن هم عدم ایمنی 
کافی خودروهای داخلی است به نحوی که در 
تصادفات جاده ای و زنجیره ای به ندرت شاهد 
باز شدن ایربگ هستیم. همواره در شعارها و 
سخنرانی هایمان به اهمیت جان مردم تأکید 
داریم، حال اگر اجازه دهیم خودروســازها به 
تولیدات بی کیفیت  و ناایمن خود ادامه دهند، 

جان مردم را کم اهمیت شمرده ایم.«
نماینده مــردم آبــاده، بوانات، خــرم بید و 
ســرچهان در مجلس تصریح کرد: »یک بار 
برای همیشه باید صنعت خودروسازی کشور را 
ساماندهی کرده و در ریل مناسب قرار دهیم، 
در این شرایط یا توانایی رقابت با شرکت ها و 
محصولات استاندارد و باکیفیت خارجی را به 
دست می آورند و یا از گردونه رقابت خارج شده 
و در حد توان خود به مونتاژکاری می پردازند. 
نباید در کشــورمان اجازه جــولان دلالان و 
مافیاها را بدهیم، ســاختار فعلی در صنعت 
خودروســازی دست دلالان را باز گذاشته که 

ما به شدت با آن مخالف هستیم.«

وقتی مدیران خودروساز از دوستان و فامیل های خود مشاوره می گیرند

پشت پرده  کیفیت خودرو

همدلی| وزیر راه و شهرســازی جزییات مذاکرات دوجانبه با 
وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت ارمنســتان را شرح داد 
و گفت: »امروز جلســه شورای عالی مسکن برگزار می شود و 
پیشــنهاد افزایش تسهیلات ودیعه و خرید مسکن را تا سقف 

۱۰۰ و ۷۰۰میلیون تومان برای تهران داده ایم.«
به گزارش ایســنا؛ رستم قاســمی در حاشیه نشست با گنل 
سانســویان وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت جمهوری 
ارمنستان، در پاسخ به ایسنا درباره جزییات توافق دوجانبه با 
این کشــور گفت: »گرچه ترانزیت جاده ای با ارمنستان خیلی 
زیاد نیست اما امیدواریم با توافقات صورت گرفته بتوانیم حجم 
ترانزیت دو کشور را افزایش دهیم. چراکه اگر ایران و ارمنستان 
در منطقه همکاری خوبــی با یکدیگر بکند می تواند گام های 
بزرگی در راستای توسعه ترانزیت در کریدورهای شرق و غرب 
و شــمال و جنوب داشته باشد.« وی افزود: »ازنظر حمل ونقل 
جاده ای محدودیت های برای افزایش تعداد  کامیون های ایرانی 
وجود دارد که امیدواریم این مشــکلات حل شود و مذاکرات 

خوبی درباره تعرفه ها داشته ایم.«
  پیشنهاد وزیر برای افزایش وام ودیعه و خرید مسکن

قاسمی درباره آخرین وضعیت وام ودیعه و خرید مسکن گفت: 
فردا جلســه شورای عالی مســکن برگزار می شود و پیشنهاد 

دادیم تا وام ودیعه و خرید مسکن افزایش پیدا کند.

وی ادامه داد: »مبلغ ۱۰۰میلیون تومان برای وام ودیعه مسکن 
و مبلغ ۶۰۰ تا ۷۰۰میلیون تومان برای خرید مسکن در استان 
تهران پیشــنهاد دادیم که بانک ها موظف اند این تسهیلات را 
پرداخت کنند.«  وزیر راه و شهرســازی اضافه کرد: با شورای 
پول و اعتبار برای سود ۱۸درصدی تسهیلات ودیعه مخالفیم 

چراکه معتقدیم باید سود وام ودیعه کمتر باشد. 
همچنین در وزارت راه و شهرســازی اعتقــاد داریم که اجاره 
مسکن نباید بیشــتر از ۲۵درصد افزایش یابد و برای کنترل 
آن، طرحی داده ایم که بر اســاس آن همه مشــاوران املاک و 
آژانس های مسکن باید به سامانه وزارت راه و شهرسازی متصل 
شــوند و مجوز مخصوص بگیرند. از طریق و با توجه به اینکه 
تمام قراردادها در این سامانه ثبت و بررسی می شود بازار اجاره 
و قراردادها را می بینیم و نباید اجاره از درصدی که مشــخص 

می شود بیشتر افزایش پیدا کند.
به گفته قاســمی: »در این صورت و اگر همه مشاوران املاک 
زیرمجموعه سامانه موردنظر قرار بگیرند، قراردادهای صوری 
هــم کاهش می یابــد و حتی به دنبال این هســتیم تا تعداد 
قراردادهای صوری را به صفر برســانیم.« وی همچنین درباره 
برنامه ساخت مسکن این گونه توضیح داد: »برنامه این است که 
چهار میلیون مســکن ساخته شود که احداث ۸۰۰هزار واحد 
آن بر عهده بنیاد مسکن و در روستاها بوده هم اکنون عملیات 

ســاخت ۱۷۰هزار واحد مسکونی روســتایی آغازشده است. 
در برنامه موردنظر، ۳۰۰هزار واحد مســکونی را نیز در بافت 
فرسوده در دستور کار قرار دادیم که قرارداد ساخت ۱۵۰هزار 
واحد آن منعقدشده اراضی موردنیاز برای ساخت یک میلیون 
و ۳۰۰هزار واحد تا ۴۰۰ یک میلیون و ۴۰۰هزار واحد نهضت 
ملی مســکن تأمین شده اســت  و امیدواریم تا پایان شهریور 
امسال مرحله اول اجرای نهضت ملی مبنی بر آغاز ساخت دو 

میلیون واحد انجام شود.«
وزیر راه و شهرســازی درباره اینکه چــرا از  ۳۶۰هزار میلیارد 
تومان تســهیلات بانکی برای تأمین مالی پروژه نهضت ملی 
مسکن در سال گذشته تنها یک درصد توسط بانک ها پرداخت 
شد، گفت: »در سال گذشته مشکل این بود که باید با همکاری 
شــورای پول و اعتبار، اعداد و ســهم هر بانک برای پرداخت 
تسهیلات ۳۶۰هزار میلیارد تومانی مشخص می شد و در شش 
ماه اول، مهم ترین برنامه دولت تهیه زمین و نقشه و جانمایی ها 

بود اما در حال حاضر این مسائل و مشکلات حل شده است.«
قاسمی اعلام کرد: »در حال حاضر هنوز ۲۰۰هزار واحد مسکن 
مهر باقی مانده و به دنبال آن هســتیم تا این تعهد وزارت راه 
و شهرســازی را نیز محقق کنیم. از سوی دیگر نیز مشکلات 
مسکن ســازی در شهرهای جدید مانند پردیس و هشتگرد را 

حل خواهیم کرد.«

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

جزییات توافق ترانزیتی ایران و ارمنستان

همدلی| رئیس اتاق مشــترک ایران و ســوئیس از چرایی 
تبدیل شدن این کشــور به اصلی ترین شریک تجاری اروپایی 
ایران می گوید. به گزارش ایسنا، شریف نظام مافی، رئیس اتاق 
مشترک ایران و سوئیس درباره حجم مبادلات تجاری ایران و 
سوئیس در سال ۱۴۰۱ گفته است: »سطح مبادلات و تجارت 
ایران با سوئیس تفاوت چندانی با گذشته نکرده است؛ اما آنچه 
مهم است اینکه سوئیس تبدیل به شریک اول تجاری اروپایی 
ایران شده است. به خصوص در حوزه تجارت و درزمینه غلات، 
بزرگ ترین شــرکت های غلات جهان در سوئیس قرار دارند و 
ســطح تجارت آن ها با ایران در ســال گذشته بسیار بالا بوده 
است.« رئیس اتاق مشترک ایران و سوئیس در ادامه با اشاره به 
روابط تجاری این دو کشور گفت: »سوئیس شریک استراتژیک 
ما اســت. این روابط نه تنها به خاطر دارو و تجهیزات پزشکی، 
بلکه شرکت های سوئیسی نقش بسیار پررنگی را چه در واردات 
و چه در تولید ایران بازی می کنند.« نظام مافی درباره واردات 

غلات از ســوئیس تصریح کرد: »شرکت های غلات سوئیسی 
و حتی شرکت های زنجیره غلات سوئیسی یعنی تکنولوژی، 
افزودنی هــا، بازرســی نقش پررنگی در صنعــت غلات ایران 
دارند.« فعال اقتصادی درباره ســطح مبادلات تجاری ایران با 
سوئیس در آینده گفت: همه چیز بستگی به برجام دارد. حتی 
اگر برجام برای مدت کوتاهی توافق شود، شکوفایی اقتصادی 
بــرای ما به همراه خواهد آورد. از این لحاظ که همه پول های 
بلوکه شده ما آزاد خواهد شد و این موضوع کمک بسیار بزرگی 
به زیرساخت های صنعتی ما و نهایتاً دولت برای واردات اقلام 
اساسی خواهد کرد. رئیس اتاق مشترک ایران و سوئیس بابیان 
اینکه عمده واردات ما از سوئیس، دارو و غلات است، ادامه داد: 
»واردات غلات از سوئیس به این صورت است که ممکن است 
کشــور مبدأ غلات استرالیا، برزیل و یا کشورهای دیگر باشد؛ 
مثلًا ذرت از برزیل وارد شــود، ولی قرارداد و پرداخت پول آن 
در ســوئیس انجام می شود.« نظام مافی افزود: »دفتر مرکزی 

بزرگ ترین شــرکت های غلات جهان در ژنو ثبت شده است و 
معاملات آن ها در کشور سوئیس انجام می شود.« وی قبلًا گفته 
بود که ظرفیت همکاری بین ایران و ســوئیس بسیار بالاست؛ 
خیلی از مشــکلات اقتصادی به مســائل سیاسی گره خورده 
اســت. برخی نیز مشکلات سیاسی هستند که در مورد آن ها 
 FATF تصمیم گیری نشده است برای مثال می توان به موضوع
اشاره کرد. رئیس اتاق مشترک ایران و سوئیس به سایت اتاق 
ایران گفت: »امیدواریم دولت بتواند به مشــکلات اقتصادی با 
دید اقتصادی نگاه کند و شاید این موضوع بتواند تحول ایجاد 
کند. با دید اقتصادی مسائل این چنینی بسیار مشخص است 
اگر FATF پذیرفته نشــود کشور نمی تواند با کشورهای دیگر 
ارتباط بانکی داشته باشد و اگر پذیرفته شود یا حداقل به صورت 
مشروط باشد، بانک ها می توانند فعالیت داشته باشند. امیدواریم 
دولت مشکلات اقتصادی را با نگاه اقتصادی ببیند و راه حل های 

اقتصادی برای آن داشته باشد.«

 سوئیس، اصلی ترین شریک اروپایی ایران


